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У истоков современных представлений о природе чувственности стоят знаменитые имена XVIII–
XIX вв.: М.В. Ломоносов, Т. Юнг, Г. Фехнер, Г. Гельмгольц, Дж. Максвелл, Э. Геринг, блестящие 
исследования которых обогатили науку фундаментальными данными. И хотя на первом этапе развития 
современной науки при рассмотрении проблем чувственности в основном преобладали 
психофизиологические концепции, в то же время начинают формироваться теории о связи чувственного с 
социокультурным опытом. Например, эстетико-феноменологическую концепцию Гёте с полным правом 
можно отнести к гуманитарной парадигме в естествознании, при этом цвет в ней рассматривается как 
средство познания. 
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Philosophy and natural science interaction while solving the sensitivity problem 
Outstanding names of the XVIII-XIX centuries are connected with modern views on sensitivity nature, such as 

M.V. Lomonosov, T. Jung, G. Fechner, G. Helmholtz, J. Maxwell, E. Hering. Their prominent investigations 
enriched science with fundamental data. Though at first stages of science development while studying sensitivity 
problems psychophysiological conceptions were prevailing, at the same time theories on sensitive and sociocultural 
experience connections began to form. For example, aesthetic-and-phenomenological conception of Goethe can be 
referred to human science paradigm in natural sciences where color is interpreted as means of cognition.   
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